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Sportovec roku 2018
ROZHOVOR

Čestmír Skrbek: Správně by měli lidé dožít 
a zemřít doma v rodinném kruhu

Kde měl stát hotel Sklář
ZPÁTKY DO HISTORIE



Mít svou zahrádku v Harrachově? 
Váš sen se může splnit!
Zcela jistě i na harrachovském sídlišti žijí lidé, kteří by 
uvítali mít svou zahrádku a vypěstovat si vlastní ovoce či 
zeleninu. Možná si ti ostatní, kteří se o zahrádkaření příliš 
nezajímají, řeknou, že tady na horách jde asi těžko něco 
vypěstovat. Ale jde to. Když se vyberou ty správné odolné 
odrůdy, může z toho nakonec vzejít, i bez bůhvíjaké péče, 
docela slušná úroda. Ale ti zahrádkychtiví obyvatelé sídliště 
zřejmě řeší místo, kde by se daly jejich sny o vlastním ovoci 
a zelenině zrealizovat. Jedno takové místo by ale k dispozici 
bylo, a to přímo v bezprostřední blízkosti sídliště. Místo, 
kde dříve stával dům služeb, je v majetku města, a jelikož 
přímo vybízí k nějakému smysluplnému využití, napadlo 
starostku města Evu Zbrojovou vyzvat právě obyvatele síd-
liště k vytvoření tzv. komunitní zahrady. Zde by mohly růst 
ovocné stromy nebo keříky, daly by se vytvořit zeleninové 
či bylinkové vyvýšené záhonky a udělat i zázemí pro děti, 
ať už v podobě pískoviště, bosonohého chodníku, který by 
mohl vést i přes říčku Kamenici ke stávajícímu hřišti pod 
bobovou dráhou atd. 
Pěstování drobných ovocných plodů, bylinek, kytiček či 
dokonce i zakrslých a sloupovitých ovocných stromů se dá 
v různých nádobách, ať to jsou bedny, pytle či staré proutě-
né koše. Proto při skončení tohoto projektu není problém 
takovou „zahrádku“ přestěhovat na jiné místo. A ti, kteří se 
neradi vrtají v hlíně, mohou tento prostor využít pro setká-
ní se sousedy například při společném grilování. 

ÚVODNÍK

Vážení Harrachováci,

v tomto čísle si vás dovolím infor-
movat o aktuálním stavu některých 
akcí, problémů a témat, které 
řešíme.
Jednání o rekonstrukci areálu sko-
kanských můstků probíhají, aktuál-
ně text memoranda schválila Rada 
LK a pověřila hejtmana podpisem. 
Dalším krokem bude vytvoření pra-
covní skupiny pro přípravu podkla-
dů na vytvoření studie zrekonstru-
ovaného areálu a jeho využití. Snad 
už to nabere trochu rychlejší tempo. Jinak jsme se zúčastnili 
dvou schůzek v Parlamentu ČR, kde jsme získali ujištění od 
všech zainteresovaných stran o tom, že rekonstrukce areálu 
v Harrachově je priorita č. 1.
Pečovatelské byty se pomalu blíží ke zdárnému konci, na kři-
žovatce v Anenském údolí jsme instalovali zrcadlo, chodník 
„u Krtka“ je již hotov a doufám, že tento úsek tím bude pro 
chodce bezpečnější. Zároveň probíhají konkrétní jednání 
o instalování nového dopravního značení a návěstidel, které 
by mohlo přispět ke zklidnění dopravy v centru. I když mám 

pocit, že je jednodušší postavit nového „Mamuta“ než vyřešit 
dopravní situaci v Harrachově tak, aby byli spokojení obča-
né, návštěvníci, dodavatelé atd.
Krátce se zmíním o plánu na úpravu běžeckých tratí v Harra-
chově. Jedná se o společný projekt se sousední Rokytnicí nad 
Jizerou a obsahuje nákup starší rolby, vytvoření pracovní 
skupiny, která bude mít na starost pouze úpravu běžeckých 
tratí a vytvoření systému financování. Celkové náklady bu-
dou rozděleny po 50 % a do budoucna se počítá se zapojením 
i dalších obcí. Cílem je nejenom levnější úprava, ale přede-
vším častější úprava, která nebyla do této doby, vzhledem 
k výši finančního budgetu, možná. Samozřejmě očekávám 
námitky k tomuto projektu, nicméně námitky byly i u poři-
zování startovních čísel, čtyřkolky, reklamních bannerů atd. 
A nakonec jsou všechny tyto věci využívány a slouží tak, jak 
sloužit mají.
Na závěr bych rád poděkoval sportovní komisi za uspořádá-
ní akce Sportovec roku, kde byli již tradičně za své výkony 
a úspěchy oceněni sportovci reprezentující město Harrachov. 
Opět velké množství sportovců, skvělé výkony a naděje do 
budoucna.

Krásný červen!
D a n i e l  B e n e š 

AKTUÁLNÍ TÉMA
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Z KRNAPU

Starostka města k tomuto svému nápadu dále dodává: „Tento 
pozemek by mohl být využitý tímto způsobem do doby, než 
se město rozhodne, jak s ním dál naloží. Navíc stavební 
parcela má rozměry půdorysu bývalého domu služeb, takže 
na ostatní zahrádkářské, sadové a odpočinkové aktivity 

zbývá dostatek místa.“ Vedení města tento krok konzulto-
valo i s krajinářskou architektkou Markétou Pěšičkovou, ale 
společně dospěli k závěru, že než si nechat udělat takovýto 
projekt na klíč, bylo by lepším řešením nejprve oslovit místní 
k vytvoření komunitní zahrady.                                              

ANKETA

Jak se Vám líbí nápad s vybudování komunitní zahrady na harrachovském sídlišti? 
Svůj názor označte křížkem a anketní lístek doručte do 30. června 2019 na MěÚ Harrachov 
nebo zašlete elektronicky na e-mail: referent@harrachov.cz.

Ano, nápad se mi líbí a rád/a se do něj zapojím.

Ne, nápad se mi nelíbí, pozemek bych využil/a jiným způsobem.  
(Prosím, uveďte svůj návrh na využití tohoto pozemku).

D ě k u j e m e  z a  v á š  n á z o r .
L e n k a  S k r b k o v á

Pojďte s pilou do lesa na dříví
Správa Krkonošského národního parku přichází s výzvou zejména místním obyvatelům – pojďte s pilou do lesa na dříví. 
Důvodem toho netradičního kroku je množství vrcholových zlomů, které po zimě zůstaly v lesích a blížící se první rojení lýko-
žrouta smrkového. Abychom snížili šanci na další šíření kůrovců po Krkonoších, nabízíme nyní v samovýrobě kubík dřeva za 
pouhých 10 korun.
„Všichni si uvědomujeme hrozící riziko šíření kůrovce, který primárně vyhledává oslabené stromy a ty pak napadá. Stromy, 
které mají po zimě zlomené vrcholové terminály – tedy laicky řečeno špičky – jsou pro něho velmi atraktivní,“ říká vedoucí 
odboru péče o národní park Václav Jansa. „Ve snaze brzdit jeho šíření, nyní přicházíme s výzvou lidem na tzv. samovýrobu 
palivového dřeva na topení. V současné době je možné po dohodě s místním lesním, přijet do lesa a lesníkem vyznačené stro-
my si vykácet a odvézt. Cenu za kubík dřeva jsme stanovili na symbolických 10 korun. S ohledem na vývoj populace kůrovce 
má tato akce smysl do konce července,“ popsal aktuální nabídku Jansa. Prvním kontaktním místem pro zájemce jsou územní 
pracoviště Správy KRNAP (kontakty jsou níže), kde se dozvědí podrobnosti a místa, kam si pro dřevo mohou přijet.
Lokality s vrcholovými zlomy jsou po celých Krkonoších od nejnižších až partie při horní hranici lesa a to na celkové ploše  
1 300 ha. Celkový objem odhadujeme na 1 000 m3.

Územní pracoviště Špindlerův Mlýn 543 51 Špindlerův Mlýn 275  tel.: 499 433 175
Územní pracoviště Rezek 512 38 Vítkovice v Krkonoších 176  tel.: 481 582 723
Územní pracoviště Pec pod Sněžkou 542 21 Pec pod Sněžkou 145  tel.: 499 896 214
Územní pracoviště Harrachov 512 46 Harrachov 325  tel.: 481 528 105
Územní pracoviště Černý Důl 543 44 Černý Důl 58  tel.: 499 440 420
Územní pracoviště Horní Maršov 542 26 Horní Maršov 111  tel.: 499 871 102

M g r .  R a d e k  D r a h n ý,  M B A ,  
t i s k o v ý  m l u v č í  K R N A P



Dobrovolným hasičům 
přispěje kraj více než 
14 milionů korun 
Rada Libereckého kraje na svém jednání dne 21. května rozhod-
la o poskytnutí dotace jednotkám požární ochrany. Částka  
14 231 528 korun půjde zejména na nákup, opravu a úpravu 
mobilní požární techniky, jako jsou cisternové automobilové 
stříkačky či dopravní automobil, nebo na pořízení ochranných 
prostředků. Peníze z dotačního fondu obdrží celkem 155 žada-
telů. Krajští radní také schválili poskytnutí dotace ve výši 
800 000 korun pro města Harrachov a Dubá, která využijí peníze 

na zajištění akceschopnosti jednotek požární ochrany. Poskytnutí 
dotace ještě musí schválit krajské zastupitelstvo. 

„Dotační fond má podprogramy, které podporují činnost hasičů 
včetně soutěží a přípravy dětí. Dáváme peníze také na podporu 
malých obcí, které mají problémy s naplněním stavu a dojezdo-
vým časem. Akceschopnost hasičů je nesmírně důležitá a chceme, 
aby měli v případě mimořádných situací vhodné podmínky pro 
zásah,“ uvedl hejtman Martin Půta. Liberecký kraj poskytuje ha-
sičům kromě peněz z dotačního fondu také mimořádné příspěvky. 
V loňském roce obdrželo celkem 11 obcí v kraji více než 7,5 mili-
onu korun na nákup dopravního automobilu či výstavbu hasičské 
zbrojnice. Nových prostor se dočkali hasiči z Jeřmanic a Rynoltic.

 M g r .  F i l i p  Tr d l a  
f i l i p . t r d l a @ k r a j - l b c . c z 

4 8 5 2 2 6 3 0 7 

Vítání občánků 
1. Natálie Žofka  
Rodiče: Markéta Žofka, Michal Žofka
2. Adéla Fremrová  
Rodiče: Blanka Říhová, Jan Fremr
3. Karolína Folvarská 
Rodiče: Renata Folvarská, Milan Bielka
4. Štěpán Švec  
Rodiče: Petra Bartáčková, Tomáš Švec
5. Štěpán Doubek 
Matka: Nikola Doubková

1.

2. 3.

4. 5.

CO SE UDÁLO
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Z diáře starostky města
2. 5. porada s vedoucími pracovníky městského úřadu,

 dva pohovory se zájemci o pracovní pozici

3. 5. návštěva jubilanta

6. 5. účast na schůzce sociální komise

7. 5. účast na pracovní skupině s názvem „Integrovaná 

strategie rozvoje regionu Krkonoš“ ve Vrchlabí

13. 5.  jednání s panem Punčochářem – RTM,

návštěva jubilanta,

výjezdní porada rady města

14. 5. jednání s Markétou Pěšičkovou – krajinářská 

architektka,
jednání s paní Hamáčkovou – terénní sociální služba

15. 5. vítání občánků

16. 5. účast na jednání OS v Semilech – kino,

veřejné projednání strategického plánu rozvoje Mikroregi-

onu Tanvaldsko

17. 5. jednání se společností APRECO – problematika 

parkování,
jednání se starosty okolních obcí o směřování a budoucím 

vývoji západních Krkonoš,

účast na akci Sportovec roku 2018

21. 5. jednání s vedením ZŠ ve Špindlerově Mlýně

22. 5. účast na schůzce sociální komise

23. 5. jednání s Pavlem Slavíkem – AVE Harrachov,

jednání s panem Skorbem a Slavíkem – sbírka v Polsku 

a ČR na podporu opravy skokanského areálu

24. 5. svatební obřad

27. 5. jednání s ředitelem Správy KRNAP Robinem Böh-

nischem, náměstkem Václavem Jansou a panem Slavíkem,

 jednání rady města

28. 5. porada s vedoucími pracovníky městského úřadu,

 účast na jednání Mikroregionu Tanvaldsko v Jiřetíně  

p. Bukovou

29. 5. jednání s ředitelkou detašovaného pracoviště  

ÚZSVM v Semilech

30. 5. účast na radě SOLK ve Vrchlabí,

 účast na jednání OS v Semilech – kino

31. 5. vyhodnocení soutěže Zlatá popelnice

                                ( l s )

Hledáme brigádníky k městské údržbě Harrachov. Odměna 100 kč hrubého/hodina. 
Více informací Jaroslav Šťástka tel. č. 607 088 964.

INFORMACE Z RADNICE

BRIGÁDA MĚSTSKÁ ÚDRŽBA 

Výsledky voleb do Evropského parlamentu v Harrachově

Strana Platné hlasy
číslo název celkem v %
1 Klub angažovaných nestraníků 1 0,21
2 Strana nezávislosti ČR 1 0,21
3 CESTA ODPOVĚDNÉ SPOLEČNOSTI 1 0,21
4 Národní socialisté 2 0,43
5 Občanská demokratická strana 128 28,13
6 ANO, vytrollíme europarlament 8 1,75
7 Česká str.sociálně demokrat. 7 1,53
8 Romská demokratická strana 0 0,00
9 Komunistická str.Čech a Moravy 26 5,71
10 Koalice DSSS a NF 0 0,00
11 SPR-Republ.str.Čsl. M.Sládka 0 0,00
12 Koalice Rozumní, ND 5 1,09
13 Volte Pr.Blok www.cibulka.net 0 0,00
14 NE-VOLIM.CZ 0 0,00
15 Pro Česko 0 0,00
16 Vědci pro Českou republiku 0 0,00
17 Koalice ČSNS, Patrioti ČR 0 0,00
18 JSI PRO?Jist.Solid.In.pro bud. 0 0,00
19 PRO Zdraví a Sport 2 0,43

21 Moravské zemské hnutí 1 0,21
22 Česká Suverenita 0 0,00
23 TVŮJ KANDIDÁT 0 0,00
24 HLAS 16 3,51
25 Koalice Svobodní, RČ 1 0,21
26 Koalice STAN, TOP 09 62 13,62
27 Česká pirátská strana 78 17,14
28 Svob.a př.dem.-T.Okamura (SPD) 20 4,39
29 ALIANCE NÁRODNÍCH SIL 0 0,00
30 ANO 2011 75 16,48
31 Agrární demokratická strana 0 0,00
32 Moravané 1 0,21
33 PRVNÍ REPUBLIKA 0 0,00
34 Demokratická strana zelených 4 0,87
35 BEZPEČNOST,ODPOVĚDNOST,SOLID. 0 0,00
36 Koalice Soukromníci, NEZ 0 0,00
37 Evropa společně 3 0,65
38 KONZERVATIVNÍ ALTERNATIVA 0 0,00
39 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 9 1,97
40 Alternativa pro Česk. rep.2017 4 0,87

Voliči 
v seznamu

Vydané 
obálky

Volební 
účast v %

Odevzdané 
obálky

Platné 
hlasy

% platných 
hlasů

1 244 458 36,82 458 455 99,34



Pár otázek pro… Huberta Riegera  
a Josefa Slavíka

ZAJÍMÁ NÁS

V tomto čísle Harrachovského zpravodaje vám přinášíme odpovědi 
na otázky pro staronově zvolené zastupitele města. Huberta 
Riegera jsem v květnovém čísle zpovídala o situaci týka-
jící se fotbalu v Harrachově, ale nyní mu byly kladeny 
dotazy týkající se fungování města z jeho pohledu 
coby zastupitele. Dotazy stejného charakteru byly 
položeny i Josefu Slavíkovi, kde jsem se tématicky 
více zaměřila na stav a budoucnost harrachovských 
skokanských můstků. V červnovém čísle se můžete 
těšit na rozhovor zastupitelky a ředitelky školy Hele-
ny Stříbrné a na zastupitele Václava Tondra.

Pane Rieger, do zastupitelstva města jste byl zvolen 
již podruhé. Co Vás vedlo k tomu, jít znovu do komunální 
politiky? A když porovnáte předchozí volební období a to 
nynější, nastaly nějaké změny? V předvolebním medailonku 
jste si totiž posteskl nad chybějící komunikací a vstřícným 
jednáním ze strany koalice…
Stejně tak jako v předchozím volebním období jsem šel do politiky 
s tím, že chci změnu. Nelíbí se mi, a říkám to již od samého začátku, 
jak je tady politika vedena. Současné vedení by si jistě dobře vedlo 
v nějaké menší obci s pár obyvateli (kde stačí opravit chodník, obec-
ní nádrž, natřít fasádu apod.), což vlastně jsme i my tady, ale velkým 
rozdílem mezi „horní – dolní“ a Harrachovem je status sportovního 
a rekreačního střediska. Jsou zde větší manažerské nároky pro to, 
aby se skloubila spokojenost občanů zde žijících, podnikajících 
a hostů, kteří se do Harrachova přijíždí rekreovat.
Minulé volební období se neslo v duchu „jsi v opozici, tak mlč“. 
Nyní je to podobné, ale už se začíná ukazovat, že v mnoha věcech 
jsme měli, jakožto opozice, pravdu a naše pozice „ignorovaných“ 
zastupitelů se pomalu mění. Alespoň tak to cítím já. Velkou naději 
jsem po volbách vkládal do „politického matadora“ Pepy Slavíka, 
kde jsem věřil, že pomůže vytvořit jakýsi komunikační můstek 
mezi opozicí a koalicí, ale nestalo se tak, možná to ani není možné, 
nevím…
I Vás trápí nynější katastrofální stav skokanských můstků. 
Médii v poslední době proběhla zpráva, že lyžařský svaz 
podal kandidaturu na MS v letech na lyžích pro rok 2024, 
což by znamenalo navrácení života na harrachovské můstky. 
Myslíte, že je to reálné?
Jako rodák a občan Harrachova bych byl velice rád, aby všechny 
můstky, které zde byly vybudovány, byly provozuschopné a sloužily 
ke svým účelům. Stav všech můstků, mimo areálu na Kamlu, je 
nevyhovující a nechápu, že to někdo nechal dojít takto daleko. Ří-
kám si, proč máme pod můstky buňky za více jak 2 mil. a na opravu 
malých můstků nejsou peníze… To jsou věci, které mi hlava prostě 
nepřijímá. Co se týká kandidatury na MS v letech na lyžích pro rok 
2024, mohu říci jen to, že se necítím být oborníkem, abych posoudil, 
zda je či není možné za tak krátkou dobu vyjednat finance, doku-
mentace, zrealizovat celou přestavbu a připravit areál tak, aby MS 
v roce 2024 proběhlo úspěšně. Čas běží a zatím nemám informace, 
že by se ten vlak rozjel. Uvidíme, vše je možné a budu moc rád, když 
se to povede.
Vzhledem k tomu, že i v letošní zimní sezoně byla kritizována 
úprava běžeckých tratí v Harrachově, mělo by se na červno-
vém zasedání zastupitelstva projednávat nákup rolby. Ta by 
upravovala tratě nejen v Harrachově, ale i v sousední Rokyt-
nici s tím, že by se města na vzniklých nákladech společně 
podílela. Jaký je Váš názor na tento počin, který by měl  

v Harrachově zlepšit podmínky pro běžkaře?
Vy jako redaktorka HZ máte informaci, kterou já jako zastu-

pitel dosud nemám, úsměvné, že? Proto se k této otázce 
nemohu vyjádřit.
Jedním ze zásadních bodů, který se projednával 
na třetím zasedání zastupitelstva, byl záměr 
prodeje objektů bývalé celnice a restaurace, 
které jsou nyní v majetku města. Tento návrh 
nakonec nadpoloviční většinou zastupitelů 
neprošel. Máte jako zastupitel představu o tom, 

jak by mělo město naložit s těmito objekty?
Tyto objekty kdysi přinášely do městské kasy nemalé 

finanční částky. Po dvou volebních obdobích tohoto vedení 
se z budov stávají téměř ruiny. Obešel jsem si celý areál a musím 
konstatovat, že je to smutný pohled a nedá mi to, se nezeptat, kde je 
zde povinnost řádného hospodáře? Můj názor na věc přesně vystihl 
v dubnovém čísle HZ zastupitel Petr Dostalík a nemá proto smysl 
vše opakovat znovu.
Využití vidím v souvislosti s výstavbou areálu v Jakuszycích, který by 
mohl sloužit jako restaurace, rychlé občerstvení, ubytovací zaříze-
ní, parkování a další. Těch možností je jistě více. Vhodné by bylo 
i propojení cesty „staré celní“ s areálem v Jakuszycích. Tímto však 
předbíhám dalším jednáním o pozemcích pod a okolo celnice apod. 
K tomuto je opět, jak jsem uvedl v odpovědi na první otázku, potře-
ba tým s manažerskými schopnostmi, který zde bohužel momentál-
ně ve vedení města nemáme.
Kde byste rád viděl Harrachov na konci tohoto volebního ob-
dobí? A co byste osobně Vy rád prosadil z vašeho volebního 
programu prioritně?
Rád bych viděl ukončení všech, často nesmyslných, soudních sporů. 
Rád bych viděl dobré vztahy města a sportovního areálu, Jiskry, 
sklárny a dalších institucí, podniků a spolků, které zde v Harracho-
vě působí. Ono když se podaří ze všech zase utvořit jednotný tým, 
tak ta spolupráce se rychle projeví na rozvoji Harrachova. Byl bych 
rád, aby kolem lidí, kteří pracují pro městský úřad a příspěvkové 
organizace pod město spadající, nemusel obcházet strach z toho, že 
hovořili o něčem, anebo snad s někým… Toto se zde bohužel děje 
a je mi z toho smutno, protože toto jsem zde nikdy předtím nezažil. 
Co bych rád prosadil prioritně? Myslím, že na tuto otázku jsem 
odpověděl postupně v předchozích odpovědích, ale jako zásadní, 
v současné chvíli, vidím obnovu můstků a naše strana SNK se snaží 
být v tomto nápomocná.

Pepo, co tě vedlo k tomu jít znovu 
do komunální politiky? A když 
porovnáš předchozí volební ob-
dobí a to nynější, nastaly nějaké 
změny, ať už ve spolupráci či me-
zilidských vztazích mezi koalicí 
a opozicí? 
V zastupitelstvu Harrachova jsem půso-
bil několik volebních období. Protože mi 
na Harrachovu záleží a chci se na jeho rozvoji 
podílet, rozhodl jsem se kandidovat znovu. Největší podnět byl ten, 
že je v Harrachově neutěšený stav skokanských můstků a vůbec fun-
gování sportovních areálů na Čerťáku je žalostné. O skoky a lyžařský 
sport se zajímám já i celá naše rodina prakticky od jejich počátků 
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a náš názor je, že bez aktivní účasti města a místních lidí rozhod-
ně ke zlepšení nedojde. Proto jsme se rozhodli kandidovat a naší 
prioritou je záchrana skokanského areálu v Harrachově. 
Co se týče vztahu koalice – opozice se mnohé změnilo. Z ně-
kterých koaličních partnerů z minulého období se stala opozice 
a předvolební „boj“ byl tradičně vypjatý. Já jsem se snažil, aby se 
lidé v Harrachově k sobě přiblížili a budoucí opozice začala více 
spolupracovat a nejen vše negovat, jak tomu bylo v minulém ob-
dobí. Bohužel často slyšíme, že se v Harrachově neumíme domlu-
vit, a to není dobrá vizitka. Při složitém povolebním vyjednávání 
jsem se několikrát sešel jak s vítěznou stranou, tak se zástupci 
bývalé opozice a domnívám se, že k posunu došlo, alespoň co se 
týče slušnosti a mezilidských vztahů. Věřím, že bude brzy defi-
nitivně vyřešena kauza, která Harrachov rozdělila, její účastníci 
budou uspokojeni a pak budeme alespoň navenek vystupovat jako 
fungující město se společnými zájmy. 
Zastupitelstvo města Harrachova na svém čtvrtém zasedání 
odsouhlasilo text „Memoranda o vzájemné spolupráci a pod-
poře při obnově a rozvoji Klasického areálu Harrachov“. Mů-
žeš čtenářům zpravodaje ve stručnosti přiblížit, jako předseda 
VOSA (Výbor pro obnovu skokanského areálu), co je obsahem 
tohoto Memoranda?
Protože je pro nás záchrana klasického areálu prioritou, iniciovali 
jsme v zastupitelstvu města vznik Výboru pro obnovu skokan-
ského areálu (VOSA). Chtěl jsem, aby v něm byli zástupci napříč 
politickým spektrem, a tak kromě mě je členem místostarosta 
Daniel Beneš, David Čermák, Radek Čermák a jako sportovní le-
genda Pavel Ploc. Jistě víte, že proběhla jednání na všech úrovních 
včetně jednání vlády a premiéra zde v Harrachově a rekonstruk-
ce skokanského areálu v Harrachově získala podporu. Prvním 
krokem bude zpracování záměrů, studií a následně projektové 
dokumentace. Díky vedení Libereckého kraje, které svolalo 
několik jednání zúčastněných stran, je zajištěno financování 
těchto projektů. Podmínkou je, že dojde k podpisu „Memoranda 
o vzájemné spolupráci a podpoře při obnově a rozvoji Klasického 
areálu Harrachov“. Jedná se ve skutečnosti o svobodné prohlášení 
zúčastněných stran, že je jejich zájmem rekonstrukce areálu kla-
sického lyžování v Harrachově a zároveň že se v budoucnu budou 
podílet na jeho provozování a fungování. Signatáři tohoto doku-
mentu jsou kromě Libereckého kraje a města Harrachov též Český 
olympijský výbor, Svaz lyžařů ČR a Klasický areál Harrachov, z.s. 
Po dlouhém projednávání a odsouhlasování by v nejbližších dnech 
mělo dojít k podpisu Memoranda, aby se konečně mohlo začít 
pracovat na projektech. Členové VOSA jsou informováni o všech 
jednáních a postupech ohledně klasického areálu a doposud bylo 
všemi členy vše jednomyslně odsouhlaseno. Mrzí mě, že jsou 
různými zástupci podávány různé informace, z čehož vyplývá 
neopodstatněná nedůvěra a další svolávání schůzek. Alespoň zde 
bychom měli postupovat jednotně jako představitelé města. 
Médii v poslední době proběhla zpráva, že lyžařský svaz podal 
kandidaturu na MS v letech na lyžích pro rok 2024, což by zna-
menalo navrácení života na harrachovské můstky. Myslíš, že je 
to reálné? A podnikly se v tomto směru už nějaké kroky?
Ano, SLČR v minulých dnech podal na FIS žádost o uspořádání 
MS v letech na lyžích v roce 2024. Je to logický krok, protože při 
střídání 5 pořadatelů MS v letech na Harrachov vyjde řada v roce 
2024. Tato kandidatura je podpořena rovněž zástupci FIS, protože 
je jejich zájmem do Harrachova vrátit vrcholné světové soutěže. 
Jsem přesvědčen, že když budeme všichni chtít a nikdo nebude 
zbytečně hledat důvody k tomu, aby to nešlo, je reálné stihnout na 
rekonstruovaném mamuťáku uspořádat SP 2023 a následně  

MS 2024. Všude ve světě to jde, i rychleji. Proč by ne také u nás? 
Vzhledem k tomu, že i v letošní zimní sezoně byla kritizována 
úprava běžeckých tratí v Harrachově, mělo by se na červnovém 
zasedání zastupitelstva projednávat nákup rolby. Ta by upravo-
vala tratě nejen v Harrachově, ale i v sousední Rokytnici s tím, 
že by se města na vzniklých nákladech společně podílela. Jaký 
je tvůj názor na tento počin, který by měl v Harrachově zlepšit 
podmínky pro běžkaře?
Zájem o běžecké lyžování rok od roku stoupá a s tím jsou spoje-
né nároky na úpravu tratí. Návštěvníci Harrachova i sportovci 
nechtějí pouze dojíždět do Jakuszyc. A bohužel úprava běžeckých 
tratí v Harrachově a okolí byla v minulé sezoně hodně kritizována. 
Město, hlavně zásluhou Dana Beneše, se snaží pomoci s úpravou 
tratí čtyřkolkou, ale to není dostačující. V Rokytnici byla situace 
ještě horší, a tak se vedení obou měst dohodlo na zakoupení rolby 
a na spolupodílení se na úpravě tratí v Harrachově, Rokytnici 
a okolí. Já tento krok podporuji a věřím, že přispěje ke spoko-
jenosti všech s úpravou tratí. Do budoucna by s úpravou tratí 
na Čerťáku měla pomoci také rolba Dukly Liberec. Již na MS 
v Seefeldu jsme se sešli s vedením Dukly a jednání pokračovalo 
v minulých dnech v Harrachově. Vrcholoví sportovci všech odvětví 
využívají běžecké lyžování jako trénink a rovněž od nich byla 
nedostatečná úprava tratí kritizována. Věřím, že městská rolba 
a v další sezoně i rolba z Dukly zabezpečí přípravu běžeckých tratí 
k plné spokojenosti obyvatel, návštěvníků i vrcholových sportov-
ců.
Kde bys rád viděl Harrachov na konci tohoto volebního obdo-
bí? A co bys osobně ty rád prosadil z vašeho volebního progra-
mu (SNK Evropští demokraté) prioritně?
Jak jsem již uvedl, naší prioritou ve volebním programu byla 
rekonstrukce skokanských můstků a areálu klasického lyžování. 
Takže bych rád, aby na konci tohoto volebního období perfektně 
fungovaly malé a střední můstky na Čerťáku v létě i v zimě a vr-
cholila rekonstrukce mamutího můstku pro světový pohár 2023 
a MS 2024, aby byl areál využit po celý rok s rozhlednou a spous-
tou dalších aktivit. Dále aby se běhalo na kvalitně připravených 
běžeckých tratích a i v létě na osvětleném okruhu pro kolečkové 
lyže a brusle. Přál bych biatlonistům, aby i oni mohli sportovat 
v rekonstruovaném areálu na „Kolečku“ a všem ostatním spor-
tovcům možnost trénovat a závodit v Harrachově bez nutnosti 
dojíždění jinam.
Samozřejmě nejen sportem žije Harrachov. Jsem stavař, a proto 
mě zajímá vzhled města z hlediska architektury. Přál bych si, 
aby majitelé rozpadlých domů a ruin dostali rozum a postavili na 
jejich místě objekty, které budou ladit s okolím a budou ozdo-
bou města. Chtěl bych, aby byly kvalitně a v celé šířce opraveny 
komunikace a nemuseli jsme jezdit a chodit po tankodromech. 
A ještě drobnost. Když jsem v muzeu, všichni návštěvníci vědí, co 
proslavilo Harrachov – můstky, vodopád a sklárna. Zajímají se 
o osud můstků a přejí si jejich obnovu. Ale také se ptají, kde si mů-
žou ulevit. Takže vybudovat důstojné veřejné WC u autobusového 
nádraží považuji za víc než nutné. 
A co si ještě přeju? Aby mladí Harrachováci měli kde bydlet 
a neodcházeli z našeho krásného města jinam a aby též starší 
spoluobčané mohli spokojeně žít v nově vybodovaném domě 
pro seniory. A hlavně, aby se nadále zlepšovaly mezilidské vzta-
hy a všichni se k sobě chovali slušně. Myslím, že jsme k tomu již 
svým jednáním nakročili. 
Přeji všem krásné jarní a letní dny a krásný život v Harrachově.

H u b e r t a  R i e g e r a  a  J o s e f a  S l a v í k a  s e  p t a l a 
L e n k a  S k r b k o v á



Čestmír Skrbek: Správně by měli lidé dožít 
a zemřít doma v rodinném kruhu
Sice máme s panem ředitelem společ-
né příjmení, avšak příbuzní nejsme… 
A musím říct, že bohužel. Pan Skrbek 
je totiž veliký sympaťák. Pokud by 
všechny domovy pro seniory fungovaly 
na základě jeho filozofie, bylo by to 
skvělé. I přesto, že se dlouhá léta pohy-
boval ve světě profesionálního sportu 
jako sportovní ředitel svazu lyžařů, byl 
na pěti olympiádách, jeho svěřenci 
získali devět medailí, tak je tedy až 
neuvěřitelné, s jakou energií a nadše-
ním se pustil do ředitelování domova 
důchodců ve Velkých Hamrech. Díky 
této funkci si uvědomil spoustu věcí, 
které předtím nevnímal, a dokázal díky 
tomu přehodnotit svůj žebříček hodnot. 
Svým klientům říká děvčata a kluci 
a chce, aby se v hamerském domově 
cítili maximálně příjemně. Co pro to 
všechno on a jeho pracovníci dělají, 
se dočtete v rozhovoru. Kromě toho 
se také dočtete, v čem je jeho práce 
nejtěžší, kolik kroků denně po domově 
naběhá, zda se splnila prognóza, že ho 
tamější ženský kolektiv bude milovat, 
a jak by on sám chtěl prožít stáří. 

Pane řediteli, co se musí přihodit, aby 
se z funkcionáře Českého svazu lyžařů 
stal ředitel domova důchodců? Přeci 
jenom je to skok do úplně jiné oblasti, 
než ve které jste pracoval...
Na pozici sportovního ředitele jsem pra-
coval už hodně dlouho a už nějakou dobu 
jsem vnímal, že bych měl přejít na jinou 
pozici, a pak jsme se rozešli s mými nad-
řízenými s tím, že mi končila i pracovní 
smlouva. Jinak jsem úplně z jiného oboru 

– původem jsem učitel na základní škole 
– prvním stupni. Takže jsem po odchodu 
z funkce sportovního ředitele chtěl jít učit 
buď na nějakou malou školičku, anebo 
se mi otevřela možnost pracovat v někte-
rém z domovů důchodců v našem kraji. 
A jelikož pocházím z Příkrého, táhlo mě to 
spíše do domova důchodců někam na ves-
nici, ne do města. A musím říct, že jsem 
tady v domově svou učitelskou kvalifikaci 
využil. Ať chceme nebo ne, život je kruh. 
A senioři se v podstatě vrací do dětských 
let. A věci, které jsem dělal s dětmi, dělám 
teď v domově a má to úspěch. Navíc tu 
mám pod sebou zaměstnance, kteří svou 
práci berou jako své poslání, nikoliv 
povinnost, a tím můj přechod do jiného 
oboru hodně zjednodušili.
V jednom z článků po Vašem zvolení 

do role ředitele jsem se dočetla, že Vás 
bude tamější ženský kolektiv určitě 
milovat. Jak to vypadá v tomto směru? 
Splnila se tato prognóza (úsměv)?
Tato slova tenkrát řekla krajská náměst-
kyně a bylo to řečeno v nadsázce a legraci 
(smích). Na tohle byste musela zeptat pří-
mo jich (smích). Já se snažím v týmu šířit 
dobrou náladu a někteří dokonce proroko-
vali, že až nastoupím, dojde k výpovědím. 
A za čtyři roky, co tu působím jako ředitel, 
k žádné výpovědi nedošlo. 
Nechybí Vám sportovní prostředí, ve 
kterém jste působil mnoho let? Přeci 
jen pracovat se sportovci a v domově 
důchodců je hodně odlišné.
Já jsem z této oblasti úplně neodešel. Jsem 
součástí krásného projektu s názvem 

„Lyžování dětem“. Jedná se o krajské žá-
kovské závody v Krkonoších a Jizerských 
horách. I v Harrachově jsem dvakrát 
ročně – na podzim (přespoláky) a v zimě 
(zimní závody). Na závodech dělám servis 
a natáčím videa. Objedu takto 20–30 
závodů o sobotách a o nedělích. A mám to 
takovou kompenzaci k domovu důchod-
ců. Baví mě pracovat s malými dětmi 
a i s dobrovolnými trenéry – to jsou takoví 
srdcaři, kteří svou práci dělají zdarma a se 
srdcem. Takže jsem tak úplně ze sportov-
ního světa neodešel. 
Když už jsme u sportu, máte mezi 
vašimi klienty někoho, kdo se sportu 
nevzdává ani v seniorském věku? 
Lidé, kteří se k nám dostanou, už nejsou 
fyzicky zdatní na to, aby sportovali. Ale 

máme tu třeba bývalého fotbalistu, byla 
tu paní, která ve svých 95 letech chodila 
na dvouhodinové procházky – byla to 
bývalá Sokolka apod. Děláme tu třeba 
sportovní dny. Například olympijský den, 
ze kterého jsem udělal video a poslal ho 
do českého olympijského domu, vozíčkáři 
tu jezdili obří slalom, hráli jsme florbal 
atd. Byli jsme fandit na Jizerské 50, kam 
jsme dostali pozvání od pana hejtmana, 
chodíme fandit na fotbalová utkání. Takže 
sportovní duch tu určitě nějakým způso-
bem vládne. 
Kolik klientů máte v domově důchod-
ců a jak naplňujete jejich volný čas? 
A máte čas si za nimi zajít, popovídat 
o jejich starostech, radostech atd.?
Máme 133 klientů a 88 zaměstnanců. 
Možná, že se někomu bude zdát číslo 
zaměstnanců vysoké, ale není tomu tak. 
Máme tu oddělení se zvláštním režimem 
a je tu nepřetržitý provoz. Máme vlastní 
kuchyň, vlastní úklid, vlastní prádelnu… 
Samozřejmě tu nechybí pečovatelky 
a jedenáct zdravotních sester. A když 2–3 
děvčata dlouhodobě chybí, tak to těžko 
nahrazujeme, abychom ty stávající nepře-
těžovali. Proto těch 88 zaměstnanců na 
133 lidí není moc. Je to tak tak, že to vyjde. 
Domov se snažíme průběžně zvelebovat 
a udělat z něho hezké, příjemné prostředí. 
A mým přáním je, aby se domov důchodců 
přebudoval a přejmenoval na Horský do-
mov Hamrovák. Hamrovák je náš maskot 

– figurka, takový malý spokojený dědeček. 
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Motto našeho domova je, aby se sem 
nechodilo dožít a umřít, ale aby tu 
senioři žili plnohodnotný život a my 
v nich probudili kus radosti z toho ži-
vota. A někteří z nich dokonce tvrdí, že 
teprve u nás zažili, že stáří se dá prožít 
aktivně a příjemně. 
Mnozí z nich tu našli nové kamarády, 
dokonce se tu i zamilovávají. I tady je 
vidět, že láska kvete v každém věku. 
Pro naše klienty se tu snažíme dělat 
pestrý program, takže to není jenom 
o dobrém jídle, dobré péči, aby zde byli 
v čistotě, ale aby měli čisto i na duši. 
Máme tu tedy projekty jako je pánský 
klub, kino, literární kavárnu, babič-
činu kavárnu, zmrzlinovou cukrárnu, 
keramickou dílnu, výrobnu mýdel atd. 
A nezapomínáme ani na ty, kteří už se 
z pokojů nemohou nikam dostat. I když 
na to nám ještě další síly chybí, a pro-
to využíváme pomoc dobrovolníků. 
A abych s klienty nepřišel do styku? To 
by ani nešlo. Mám tu přezdívku létající 
Čestmír. Takže při tom pobíhání po 
baráku s klienty komunikuju. Mám tu 
i své vlastní kroužky, které spoluvedu. 
Jeden z nich je pánský klub. Účastním 
se však i každé akce, která zde probí-
há. A každý den po domově nachodím 
6 000 kroků, takže opravdu nejsem 
zavřený jenom v ředitelně. Při jedné 
inspekci mi bylo dokonce vytknuto, že 
klienty oslovuji děvčata, pánové, kluci. 
S některými tedy mám osobní vztah 
a znám jejich problémy. Je však smutné, 
že když si třeba na nějakého dědečka 
zvyknu, tak mi odejde. A v tom je ta 
práce těžká, vlastně úplně nejtěžší. 
A máte tam někoho, jehož životní 
příběh či osud Vás osobně nějakým 
způsobem zasáhl, nebo dokonce 
ovlivnil?
Samozřejmě, že znám životní příběhy 
našich babiček a dědečků, avšak jsou 
jenom mezi námi. Je to všechno v osob-
ní rovině. Zrovna ale teď vyšly asi čtyři 
takové životní příběhy v krajských 
denících. Jedná se o nádherné příběhy. 
A že by mě nějaký příběh ovlivnil? To 
ne, ale člověk si tu uvědomí, že některé 
situace si prožil i ve své rodině. Ale 
vzhledem k tomu, že jsem předtím žil 
v úplně jiném světě, kde jsem měl jiný 
žebříček hodnot, tak tady jsem si ho 
musel velice rychle předělat. Měli by si 
všichni uvědomit, ať to jsou děti, vrcho-
loví sportovci atd., že i je jednou potká 
seniorský věk a budou potřebovat 
pomoc, shovívavost. A to se v dnešní 
době moc nenosí. 

Praktikujete v domově důchodců 
canisterapii nebo spolupracujte třeba 
s některou z okolních mateřských 
školek?
Spolupracujeme ze všemi mateřskými 
školami v okolí, i se základními škola-
mi. Chodí k nám týden co týden a mají 
připravené různá představení (za rok 
třeba 30 až 40 vystoupení), děti mají 
s klienty například i společné tvořivé 
dílny, takže se jedná o velice aktivní 
spolupráci. Snažíme se propojovat tyto 

dvě generace a vítají to nejen kantoři, 
ale i rodiče a i děti sem k nám chodí 
moc rády. Dokonce jsme tu udělali 
dětské hřiště, čemuž se mnozí divili. 
Ale je příjemné vidět, že se děti houpou 
na houpačkách a babičky se na ně rády 
chodí dívat. I s okolními obcemi je 
skvělá spolupráce. Každý čtvrt rok si 
k nám pozveme obce z okolí – starosty 
a sociální pracovníky. Jedná se tak 
o 14–15 obcí. I Vaše paní starostka 
k nám jezdí a musím říct, že spolupra-
cuje velice vzorně. A co se týče caniste-
rapie, tak je o ní velký zájem a s pejsky 
k nám tedy chodí. Teď máme dokonce 
pro babičky a dědečky přichystané 
překvapení v podobě opožděných má-
jových koťat, takže budeme mít svou 
vlastní canisterapii a navíc přirozenou 
cestou (úsměv). Ještě tedy o tom nikdo 
neví, jenom já a pan údržbář. Takže 
díky vašemu zpravodaji se to všichni 
dozvědí (smích). 

V lednu loňského roku jste ve vašem 
domově slavnostně otevřeli volnočaso-
vý klub pro pány. Jak funguje takový 
klub?  A zavítají sem i ženy, nebo tu 
jejich přítomnost není úplně vítána?
Tento klub, jak jsem uvedl již dříve, 
spoluvedu. Pánský klub funguje každé 
pondělí. Popíjíme zde kávu, nealko pivo, 
povídáme si o životě, koukáme na sport, 
hrajeme šipky, máme tam stolní fotbal, 
někteří hrají ping pong. A můžou tam 
i dámy. 
Váš domov byl zapojen do celorepubli-
kové akce s názvem Ježíškova vnouča-
ta. Můžete prozradit, jaká přání byla 
v rámci tohoto projektu splněna? 
To je jeden z nejlepších a nejhezčích 
projektů vůbec. V loňském roce jsme 
tu měli v rámci Růžičkového plesu vy-
stoupení Václava Neckáře, toho si přála 
naše nejstarší obyvatelka, které je 99 
let. Pán, který toto přání naší klientce 
splnil, se dokonce přijel i podívat. Ale 
již třeba zmiňovaný bývalý fotbalista 
si přál pingpongový stůl, tak ho dostal. 
Jiná babička dostala zlatý řetízek 
s křížkem, další kožíšek, aby jí nebyla 
zima. A spoustu jiných krásných dárků. 
Ale třeba i drobnosti, jako je předplatné 
časopisu atd. 
Mají senioři možnost zapojit se něja-
kým způsobem do chodu domova? 
Do chodu domova se zapojují už tím, že 
pro ně děláme různé programy. Někdo 
se zapojí více, někdo méně – podle 
nálady a zdravotního stavu. A kdo je 
fyzicky zdatnější, tak nám třeba vozí 
vozíky se špinavým nádobím, zalévá ky-
tičky. Děvčata si tu vyrábí v dílničkách 
keramiku, navlékají korále atd. 
A jak Vy sám byste chtěl prožít stáří?
Tak to je otázka dost na tělo (smích). 
Správně by měli lidé dožít a zemřít 
doma v rodinném kruhu. Neměli by být 
v nemocnicích, léčebnách pro dlou-
hodobě nemocné atd. Ale pokud jsou 
to lidé opuštění nebo ve stavu, kdy se 
o ně nedokáže rodina postarat, tak pak 
přijdou na řadu seniorské domy našeho 
typu. Ale základ by měl být v terénní 
péči, a aby senior mohl být co nejvíce 
doma. A tento servis tu chybí. Děvčata 
ze sociálního úseku si tu už ze mě dělají 
legraci, zda jsem si už do domova podal 
přihlášku. Ale mým přáním je být co 
nejvíce v rodinném kruhu, ale vím, že 
ne vždy k tomu musí být ideální pod-
mínky. Domovy tu musí fungovat, bez 
nich by to nešlo, ale před nimi by měly 
být ty stupínky, kdy se stará rodina. 

L e n k a  S k r b k o v á
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KVĚTEN 2019
Dravci ve škole
Ještě před tím, než se naši žáci vydali domů 
na velikonoční prázdniny, měli možnost 
zhlédnout přednášku s ukázkami výcviku 
dravců a sov, o které se stará pan Eduard 
Školoud z jižních Čech. Žáci se dozvěděli 
spoustu zajímavých informací o několika vy-
braných druzích našich známých sov a drav-
ců, jako je například sova pálená, výr velký 
či orel skalní, ale mohli se i zblízka podívat 
na méně známé jedince, kteří se u nás ve 
volné přírodě nevyskytují. Nejenom mladší, 
ale i starší žáci si velmi užívali blízký pohled 
na tato krásná a ohrožená zvířata, někteří 
dokonce poznali jejich nebezpečné pařáty 
z mnohem větší blízkosti, než očekávali, 
když na ně některá ze sov přistála. Důležité 
je tak všechny tyto krásné opeřence, ale 
i ostatní zástupce zvířecí říše, chránit, aby si 
je mohly užívat i příští generace našich dětí. 

Lucie  Těšínsk á

1. ročník branného závodu 
„Ještědská hlídka“
V pátek 10. května v areálu autokempu 
Kristýna u Hrádku nad Nisou proběhlo 
krajské kolo soutěže žáků druhého stupně 
základních škol celého Libereckého kraje. 
Do soutěže postoupilo 40 pětičlenných 
družstev z 21 základních škol, ve kterých 
bylo podmínkou mít alespoň jedno děvče. 
Žáci běželi 4,5 kilometrovou trať kolem 
vodní nádrže Kristýna a plnili jak doved-
nostní, tak i vědomostní úkoly – jako střelba 
ze vzduchovky, hod gumovým granátem na 
cíl, shyby nebo znalosti z historie, topogra-
fie či zdravovědy. V bohatém doprovodném 
programu mohli žáci spatřit a i si vyzkoušet 
práci hasičů, Policie ČR a Vojenské policie, 
horské služby, dále kynologů z Centra 
vojenské kynologie, simulátor vrtulníku, 
současnou a historickou vojenskou techni-
ku, vojáky v Aktivní záloze, výstroj a výzbroj 
včetně ukázek bojového umění Musado 
a mnoho dalších zajímavých ukázek. Druž-
stvo naší školy ve složení Klobouček Adam, 
Pilař Ondřej, Bohatá Nela, Jon Marek, 
Slavík Martin se umístilo na 6. místě. Škola 
dětem gratuluje a děkuje.

Ivan Bohatý

Beseda o nebezpečí internetu
Internet je jako oheň – dobrý sluha, ale zlý 
pán. Umí zahřát i spálit! Tímto mottem 
končila beseda s kpt. PhDr. Janem Melšou 
z Krajského ředitelství policie Libereckého 
kraje – Oddělení kybernetické kriminality, 
která se uskutečnila dne 2. května na půdě 
naší ZŠ v Harrachově, a to jak pro žáky I. 
stupně, II. stupně a odpoledne i pro zájemce 

z řad rodičů. Těch se, bohužel, sešlo pouze 
11, přestože se v poslední době jedná o ve-
lice závažné společenské téma. Pan kapitán 
Melša žáky seznámil s největšími hrozbami 
a nebezpečími, která na ně v oblasti interne-
tu, sociálních sítí či počítačových her číhají, 
jako např. kybergrooming, sexting, kyber-
šikana, kyberstalking, HOAX, FakeNEWS, 
WAREZ či NETOLISMUS. Své vyprávění 
spojil s ukázkami videorozhovorů s oběťmi 
trestného jednání na internetu i se svými 
zkušenostmi a poznatky z kriminalistické 
praxe. Důležitou součástí besedy byly rady 
o správném zabezpečení a ochraně proti 
možným útočníkům, které pan kapitán 
shrnul v Desateru bezpečně na interne-
tu. O důležitosti prevence v této oblasti 
není pochyb a na závěr bych ráda citovala 
maminku, která se této besedy zúčastnila: 
„Byl to silný zážitek a určitě bych šla znovu. 
Doporučila bych účast každému rodiči.“

Biologická olympiáda
Velmi pěkného výsledku dosáhla žákyně 
8. třídy ZŠ v Harrachově Nela Bohatá. 
V krajském kole Biologické olympiády, na 
které postoupila jako vítězka okresního 
kola, obsadila krásné 2. místo. Tato soutěž 
se konala 16. května 2019 v Liberci a účast-
nili se jí žáci 8. a 9. tříd základních škol či 
odpovídajících tříd víceletých gymnázií 
našeho kraje. Na soutěžící čekaly tři okruhy 
úkolů: vědomostní test, laboratorní úloha 
a poznávání rostlin a živočichů. Nela svým 
výsledkem navázala na 4. místo Ondry 
Biemanna v téže soutěži z roku 2014. 

Petra Šebelková

Na vozíčku po celém světě
Žáci 1. i 2. stupně měli možnost vyslech-
nout si životní příběh bývalé žákyně harra-
chovské školy, Marušky Harcubové, která 
nás navštívila v doprovodu své maminky. 
Ačkoliv je od deseti let odkázána na pohyb 
na vozíku, nic jí to neubírá na tom, prožít 
život aktivně a plnohodnotně. Byli jsme 

překvapeni množstvím navštívených států 
a krásou fotografií z jejích cest. Díky skvělé 
znalosti angličtiny přeložila Maruška 
i několik knih z oblasti motivační literatu-
ry. Maruška je pro děti symbolem odvahy, 
cílevědomosti, rozhodnosti a dokladem, 
že cestování nemusí být pro hendikepova-
né překážkou. I z tohoto důvodu se nyní 
věnuje projektu Disway, kde radí ostatním 
vozíčkářům, jak si poradit na cestách. 
Svým optimistickým přístupem k životu si 
získala velký respekt našich žáků. Maruška 
a její maminka tvoří skvělý tým, mají své 
sny a jasné cíle. Přejeme Marušce i její 
mamince hodně dalších cestovatelských 
zážitků. 

Školní zájezd do Anglie

V termínu od 15. do 21. 5. 2019 se  
23 žáků naší školy vypravilo na poznávací 
zájezd do Anglie, na kterém nám dělaly 
společnost Základní škola Vysoké nad 
Jizerou a Základní škola Studenec. Na 
cestě do Anglie jsme se zastavili v Belgii 
v Bruselu, abychom navštívili Atomium. 
Ocelová stavba představující model 
buňky krystalové mřížky železa patří 
k nejznámějším turistickým atrakcím 
Bruselu a nabízí nádherný výhled na měs-
to z výšky 102 metrů. V těsné blízkosti se 
nachází zábavní park Mini Evropa  
s 350 modely známých staveb Evropy, 
které jsou zbudovány v poměru 1:25 
a představují zajímavosti ze zhruba  
80 evropských měst. Česká republika zde 
byla zastoupena Pražským orlojem. 
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První noc na naší výpravě jsme strávili ve 
Francii ve městě Callais, v němž jsme nemohli 
vynechat procházku u moře po rozsáhlé 
písčité pláži. 
Následoval přesun Eurotunelem do Doveru 
a projížďka anglickým venkovem, kde jsme 
se zastavili u lázeňského města Eastbourne, 
u něhož jsme před návštěvou dalšího pří-
mořského města Brighton mohli obdivovat 
překrásné 160 m vysoké bílé křídové útesy. 
Po turistickém dni byly děti předány do 
svých anglických rodin, kde mohly vyzkoušet 
a procvičit svoje komunikační dovednosti 
v angličtině. Následující den jsme zavítali do 
centra Londýna. Prošli jsme slavný St. James 
Park k Buckinghamskému paláci a navštívili 
známá místa, o kterých jsme se ve škole učili 
– vládní ulici Whitehall s Downing Street 
a Horse Guard, Westminster Abbey, Houses 
of Parliament, Big Ben, až jsme doputovali 
na Trafalgar Square s Národní galerií a dále 
pak na ulici plné obchodů Piccadilly Circus, 
kde jsme nezapomněli pořídit pár typicky 
anglických suvenýrů. Nezapomenutelným 
zážitkem tohoto dne byla jízda na 135 m vyso-
kém London Eye, kde jsme z ptačí perspek-
tivy pozorovali celý Londýn. Naší pozornosti 
neuniklo ani mořské akvárium (London Sea 
Life), které patří k největším v Evropě. 
Další den jsme se cestou do centra Londýna 

zastavili u největší pohyblivé protipřílivové 
hráze na světě Thames Barrier, kde nám bylo 
vysvětleno, jak celý důmyslný systém funguje. 
V Greenwich jsme si stoupli na nultý poledník 
a navštívili největší námořní muzeum ve Velké 
Británii National Maritime Museum, kde se 
nachází loď Cutty Sark, která byla v 19. století 
nejrychlejší plachetnicí světa. Pak jsme se 
vypravili do Muzea vědy a techniky (Science 
Museum), kde jsou vystaveny exponáty 
parních strojů, raket, letadel a nejnovějších 
moderních technologií. Milovníci přírody byli 
překvapeni množstvím exponátů v Přírodo-
vědném muzeu (Natural History Museum), 
které obsahuje asi 70 milionů předmětů. Děti 
nejvíce zaujala sbírka koster dinosaurů. Hod-
ně náročný naučný den plný nových infor-
mací žákům zpestřovala řada interaktivních 
expozic a pohyblivých modelů.
Poslední londýnský den jsme navštívili Mu-
zeum podsvětí (London Dungeon), kde jsme 
divadelní a trochu strašidelnou formou zažili 
požár Londýna, Jacka Rozparovače, období 
moru roku 1665 nebo mučírnu Jindřicha VIII. 
Naší poslední zastávkou byla pevnost Tower 
of London, kde jsme na vlastní oči viděli 
britské korunovační klenoty a kolekci brnění 
z královské sbírky a prošli se po hradbách 
pevnosti. Na nábřeží jsme pořídili fotky zve-
dacího mostu z doby královny Viktorie Tower 

Bridge a křižníku Belfast, který bojoval za  
2. světové války a nyní je unikátním vojen-
ským muzeem. 
Čas našeho pobytu tímto posledním výletem 
vypršel a my se již museli chystat na zpáteční 
cestu.
Přijeli jsme plni zážitků a věříme, že podob-
nou akci v budoucnu opět zorganizujeme.

A l e n a  Z a p l e t a l í k o v á

Výlet do dolomitových 
jeskyní
V pondělí 20. května žáci 2. stupně ZŠ 
navštívili Bozkovské dolomitové jeskyně. 
Výprava se autobusem přesunula do obce 
Držkov a po turistické cestě se vydala do 
údolí řeky Kamenice. Údolím vede krásná 
Palackého stezka, kterou jsme prošli od 
Návarova do Bohuňovska.
Po zdolání kopce do Bozkova jsme s prů-
vodkyní absolvovali prohlídku jeskyní. 
Žákům se prohlídka líbila a výklad pozorně 
sledovali. Cestu zpět jsme absolvovali 
vlakem a sledovali zhoršování počasí, které 
nás už netrápilo.

P e t r  K r o u p a

Je to každý rok stejné. S volnými dny a sluníčkem jako by lidé za-
pomněli na opatrnost a Zdravotnická záchranná služba vyjíždí se 
zvýšenou frekvencí k úrazům. Teplé dny lákají ke hrám a sportov-
ním aktivitám. Hlavními příčinami dětských úrazů jsou většinou 
nedostatečný dohled dospělých, přecenění vlastních schopností, 
podcenění rizika či chybějící bezpečnostní pomůcky. 

Právě absence ochranných pomůcek je opravdu nejčastějším dů-
vodem zranění dětí při sportu a venkovních aktivitách. Pokud by 
je děti měly, helma nebo chrániče v případě pádu dokážou úrazu 
mnohdy zcela zabránit nebo alespoň rozsah zranění zmírnit. Zá-
kladní, a pro děti povinnou ochrannou pomůckou, je přilba – a to 
nejen při jízdě na kole. Měla by být naprostou samozřejmostí také 
při jízdě na koloběžce, skateboardu nebo bruslích. A to nejen při 
delších vyjížďkách či výletech, ale i při projížďkách po vesnici nebo 
okolí domu, kde mají děti pocit bezpečí.

Letní zdravotní rizika se však nevyhýbají ani dospělým. Tento 
trend je obecně ovlivněn zvýšenou aktivitou všech obyvatel – 
cestováním, sportováním, při kterém lidé neodhadnou své síly, 
zahrádkařením, kutilstvím. Nezapomeňte, že opatrnosti není 
nikdy dost. Na co dbát především?

SPORT
Nepřeceňujte své síly, zejména pokud během roku pravidelně ne-
sportujete. Pro sport si vybírejte terén, který odpovídá vašim silám 
a schopnostem. Nepodceňujte bezpečnost a používejte ochranné 
prostředky, například přilby a chrániče.

KOUPÁNÍ
Dbejte na dodržování známých pravidel: neskákat do neznámé 
vody či nechodit do vody rozehřátí. Opatrní by měli být především 
kardiaci, epileptici, lidé s vysokým krevním tlakem a všichni, kdo 
trpí nějakým chronickým onemocněním. Malé děti u vody vždy 
hlídejte. Kruhy na koupání a rukávky nejsou v žádném případě 
plnohodnotnou ochranou neplavců.

POBYT NA SLUNCI 
Vystavení pokožky slunečním paprskům by nemělo být naráz, ale 
postupné. Nezapomínejte na kvalitní opalovací krémy, čepici a slu-
neční brýle. Vyhnete se tak spáleninám, úžehu, který vzniká při 
pobytu na slunci, či úpalu, který je způsoben pobytem v horkém 
prostředí. Nepodceňujte svůj aktuální zdravotní stav a dodržujte 
pitný režim, úměrně se oblékejte, noste pokrývku hlavy.

DOPRAVNÍ NEHODY
O prázdninách vyjíždí na silnice mnoho řidičů, kteří nejsou zvyklí 
na běžný provoz a často nedokážou odhadnout své schopnosti. 
V letním horku se navíc i nejzkušenější řidič mnohem rychleji 
unaví a ztratí na ostražitosti. Jakmile za volantem pocítíte únavu 
nebo slabo z přehřátí, zastavte, nadýchejte se čerstvého vzduchu, 
napijte se, udělejte si přestávku nebo si i na chvíli zdřímněte.

ALKOHOL
Především o prázdninách mládež experimentuje s drogami a alko-
holem, a tak naši záchranáři často ošetřují nezletilé intoxikované 
osoby. Alkohol snižuje odhad míry rizika a lidé pod jeho vlivem 
přeceňují své schopnosti i síly.

ZDRAVOTNICKÁ ZÁCHRANNÁ SLUŽBA LIBERECKÉHO KRAJE

Letní prázdniny – pozor na úrazy!
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Milí čtenáři a přátelé harrachovské knihovny,
prázdniny a doba dovolených se kvapem blíží, a proto bych vás ráda upozornila na velkou prázdninovou fotosoutěž, kterou 
naše knihovna pořádá. Čím bláznivější a vtipnější fotku si s knížkou v ruce na prázdninách pořídíte, tím líp. Podrobnosti najde-
te na stránkách Harrachovského zpravodaje, na internetu i na Facebooku. Tak ať je veselo! Přeji pohodový závěr školního roku, 
Michaela Holmerová

Detektivní romány
R. Bryndza – Smrtící tajnosti
A. Mayne – Hračkář
Thriller
B. A. Paris – Přiveď mě zpátky
Psychologické romány
A. Mornštajnová – Tiché roky
L. Konečná – Vířivka
Historické romány
B. Schlink – Olga 
S. Ebert – Rozhodnutí porodní báby (3.)
Román pro ženy
K. Higginsová – Šance na štěstí
Fantasy
N. Shusterman – Nimbus 

Biografie 
J. Dražan – Marek Hilšer: Tango pod Hradem
Autobiografický příběh
A. Hejlskov – Náš velký útěk: Přežije rodina 
mimo civilizaci?
Populárně-naučná publikace
A. Nováková – Život bez hormonální antikon-
cepce
Detektivní příběh pro děti
R. Santiago – Fotbaláci: Záhada usínajících 
rozhodčích
Komiks
N. Stevenson – Záleskautky: Střež se svaté 
kočičky
Pohádka
P. Horáček – O myšce, která se nebála

NOVÉ KNIHY

Roberto Santiago – Fotbaláci: Záhada usínajících rozhodčích
Jmenuju se Francisco, ale všichni z týmu mi říkají Pako. Nedávno mi bylo jedenáct a právě 
jdu kopat tu nejdůležitější penaltu v dějinách Soto Alta. Soto Alto není jen obyčejný školní 
oddíl. My jsme mnohem víc. My jsme Fotbaláci! Máme dohodu: nikdo a nic nás za žádnou 
cenu nerozdělí. Vždycky budeme hrát spolu. Ať se děje cokoli. Takže když se stalo to, co se 
stalo, neměli jsme jinou možnost než začít jednat: zapojit mozkové závity a přijít na kloub 
té nejpodivnější záhadě, jakou kdy kdo ve fotbale zažil. Jak může rozhodčí usnout uprostřed 
zápasu? Jak můžou usnout dva rozhodčí ve dvou zápasech?

Krásnou velikonoční krasli-
ci pospojovali a vymalovali: 
H. Jiroušová, O. Martin,  
N. Lukešová, I. Kočíbová, 
A. Polívková, P. Tarábková, 
L. Krametbauerová,  
N. Hřebenová, N. Tatárová, 
O. Gábor, P. Pohořalý,  
F. Stejskal, M. Tajč  
a M. Dostál. Jsou to  
šikulové!

Na červen jsem pro děti 
připravila letní doplňo-
vačku.

SOUTĚŽ PRO DĚTI

NOVINKY Z MĚSTSKÉ KNIHOVNY

NOVINKY
Alena Mornštajnová – Tiché roky 
Bohdana je uzavřená dívka žijící jen s mrzoutským otcem a dobrosrdečnou, leč poddajnou 
Bělou. Trápí ji napětí v domě a tajemství, které jí nepřestává vrtat hlavou: Proč ji těžce 
nemocná babička při poslední návštěvě v léčebně oslovila „Blanko“? Vedle toho se odvíjí 
příběh Svatopluka Žáka, oddaného komunisty, který celý svůj život zasvětil budování 
socialismu, lásce ke své ženě a dceři, jejíž budoucnost měla být stejně zářivá jako hvězda 
na rudém praporu. Ale jak se říká: Chcete-li Boha rozesmát, povězte mu o svých plánech. 
A tak se v jednom okamžiku oba příběhy slijí do jednoho a ukáže se, že nic není takové, jak 
se doposud zdálo, a už vůbec ne takové, jaké by to být mělo. 

Jan Dražan, Jan Pergler – Marek Hilšer: 
Tango pod Hradem
Když oznámil kandidaturu na post prezidenta, mnozí se 
ušklíbali. Mladý lékař byl znám jen velice úzkému okruhu 
lidí díky svým aktivistickým vystoupením. Marek Hilšer však 
překvapil všechny. Prezidentem se sice nestal, ale s minimem 
peněz a bez podpory stran či velkých podnikatelů dokázal ve 
volbách získat půl milionu hlasů. Jeho tvář se dostala do po-
vědomí a za půl roku se stal senátorem. V této knížce otevře-
ně vypráví o tom, proč se rozhodl vstoupit do politiky, mluví 
o sobě, o své rodině a nabízí unikátní pohled do zákulisí 
prezidentských voleb z první ruky. Dozvíte se ale také o jeho 
prvních zkušenostech v parlamentu, lékařském výzkumu 
nádorů mozku, lezení po horách, tangu i včelařství. 
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ČERVEN: AKCE  V KNIHOVNĚ 

POZVÁNKA DO MĚSTSKÉ KNIHOVNY

Výsledky čtenářské ankety
V průběhu května jste v rámci další čtenářské ankety odpovídali na 
otázku, v jaké poloze se vám čte nejlíp. Ankety se zúčastnilo  
67 čtenářů a jednoznačně zvítězila poloha vleže. Pouze 1 čtenářka 
čte za chůze. Všem upřímně děkuji za účast!

Velká prázdninová fotosoutěž:  
S knížkou na prázdniny
Městská knihovna Harrachov vyhla-
šuje velkou prázdninovou fotosoutěž! 
Vyfoťte se s knížkou na dovolené 
a vyhrajte! Čím vtipnější a bláznivější 
fotku uděláte, tím větší šanci máte 
na výhru. Soutěžíme v kategorii děti 
i dospělí. Fotografie spolu se jmé-
nem a telefonním číslem přineste 
do knihovny nebo pošlete na e-mail: 
knihovna@harrachov.cz. Uzávěrka 
soutěže: 9. 9. 2019

1.-7. 6. Celé Česko čte dětem
V rámci celorepublikové akce budou děti 
z 1. stupně základní školy v prvním červ-
novém týdnu v harrachovské knihovně 
rozmotávat zamotané klubíčko poplete-
ných pohádek a luštit pohádkový kvíz.

20. 6. v 8.00 h Slavnostní pasování  
prvňáčků na čtenáře
Na konci školního roku budou prvňáčci 
v knihovně oceněni za svoji celoroční 
snahu naučit se číst a slavnostně pasováni 
na čtenáře.

Harrach se dočkal 
ocenění 
Kniha Jan Nepomuk hrabě Harrach, kterou Správa KRNAP 
vydala v loňském roce, získala ocenění Kniha roku Liberecké-
ho kraje v kategorii Monografie. 
Více než tří set stránková kniha autora Jana Luštince odhaluje 
tohoto českého šlechtice v dosud nevídané šíři. 
Hrabě Jan Nepomuk František Karel Harrach se narodil roku 
1828 ve Vídni jako syn vzdělaného, vlastenecky orientované-
ho Františka Arnošta hraběte Harracha (1799–1884) a jeho 
manželky Anny Marie Terezie, rozené princezny z Lobkowicz 
(1809–1881). Jistě i to se stalo příčinou, proč hrabě Jan záhy 
začal zvýšenou měrou pociťovat své české kořeny. Doba, do 
níž vstoupil, se vyznačovala řadou pronikavých proměn 
a k řadě přispěl i on sám. Harrachové vždy patřili k vysoce 
postaveným rodům a disponovali navíc značným majetkem. 
Již od 17. století vynikali jako zdatní hospodáři, kteří dokázali 
se svým majetkem rozumně, ohleduplně nakládat a zároveň si 
dokázali udržet dobré a v případě hraběte Jana i mimořádné 
sociální cítění.
S odstupem více než stovky let můžeme na první místo Ja-
nových zásluh postavit boj o českou menšinu ve Vídni. Také 
přínos v oblasti hospodářské byl mimořádný, Harrach byl 
mimo pochybnost úspěšný a vzdělaný podnikatel a vynikající 
hospodář. Podpora kultury, turistiky i dalších činností, hmotná 
a morální, se dá pro velký rozsah jen obtížně zmapovat, a to 
tím spíše, že Jan ji nezřídka prováděl skrytě.
Oceněná kniha přibližuje čtenářům tohoto velikána naší minu-
losti a odhaluje čtenářům nejedno tajemství z jeho života.
Kniha je stále ke koupi u dobrých knihkupců nebo na pul-

tech informačních center Správy KRNAP v Harrachově, 
Vrchlabí, Špindlerově Mlýně nebo Peci pod Sněžkou a stejně 
tak i v Krkonošském muzeu Správy KRNAP v Jilemnici.

M g r .  R a d e k  D r a h n ý,  M B A ,  
t i s k o v ý  m l u v č í  K R N A P

Z KRNAPU
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Krkonošské muzeum Správy KRNAP v Jilemnici
Výstava je otevřena od 15. června do 29. září 2019
denně mimo pondělí (8–12 a 13–16 hodin).

KAP – Zaregistrujte se na http://akce.krnap.cz/ a získávejte
informace o akcích Správy KRNAP, jak chcete a kdy chcete.

www.kmjilemnice.cz

MILUŠE CHOVANCOVÁ
Výstava

Vernisáž se uskuteční v pátek 14. června v 17 hodin v Erbovním sále muzea.
Výstava vyšívaných abstraktních obrazů inspirovaných pestrostí přírody.
V červenci a srpnu otevřeno do 17 hodin.

Na akcích Správy KRNAP mohou být pořizovány obrazové snímky účastníků. Svou účastí udělujete souhlas s pořizováním těchto materiálů, které mohou být použity k prezentaci Správy KRNAP na webových 
stránkách, sociálních sítích a v propagačních materiálech. V případě nesouhlasu s pořizováním těchto materiálů s Vaší osobou se, prosím, obraťte na tel. 499 456 310 nebo e-mail mluvci@krnap.cz.

Kouzlo výšivky

POZVÁNKA

Výstava mapuje 60letou historii a činnost vesnického kulturního zařízení, zbudovaného 
především díky nadšení místních obyvatel. Původní literární památník, věnovaný 
nevšední osobnosti Věnceslava Metelky, jíž literárně ztvárnil K. V. Rais ve svém 
románu Zapadlí vlastenci, se postupem času rozrostl ve vlastivědné 
muzeum s několika expozicemi.

60 LET PAMÁTNÍKU 
ZAPADLÝCH VLASTENCŮ

Výstava

Krkonošské muzeum Správy KRNAP 
Památník zapadlých vlastenců v Pasekách nad Jizerou
Výstava je otevřena od 15. prosince 2018 do 31. října 2019
denně mimo pondělí (9–12 a 13–16 hodin).

KAP – Zaregistrujte se na http://akce.krnap.cz/ a získávejte
informace o akcích Správy KRNAP, jak chcete a kdy chcete.

www.krnap.cz
Na akcích Správy KRNAP mohou být pořizovány obrazové snímky účastníků. Svou účastí udělujete souhlas s pořizováním těchto materiálů, které mohou být použity k prezentaci Správy KRNAP na webových 
stránkách, sociálních sítích a v propagačních materiálech. V případě nesouhlasu s pořizováním těchto materiálů s Vaší osobou se, prosím, obraťte na tel. 499 456 310 nebo e-mail mluvci@krnap.cz.

POZVÁNKA  
na Slavnosti pod Majákem Járy Cimrmana 
a XIV. ročník Spanilé jízdy Cyklostezkou Járy Cimrmana  

ve dnech 8. a 9. června 2019 
------------------------------------------------------------------------ 
Většina příznivců génia Járy Cimrmana a fanoušků cimrmanovy doby ví, že druhý 
červnový víkend se radují z oslav Cimrmanovy doby. Letošní XIV. ročník Spanilé jízdy 
Cyklostezkou Járy Cimrmana opět proběhne v rámci dvoudenní slavnosti, která se 
stala novou tradicí.  
Můžeme se těšit na pestrý program na dokonce třech místech ve dvou dnech.  
 

V sobotu 8. června proběhne v Areálu U Čápa "Slavnost pod Majákem Járy Cimrmana" 
s bohatým hudebně dramatickým programem. Můžete se těšit na dobrou společnost a 
příjemné odpoledne s výhledy do Kraje Járy Cimrmana. 
 

V sobotu 8. června proběhne v 11.00 hodin u Minimuzea Na Mlatě otevření světového 
unikátu - první železniční zastávky bez kolejí: STANICE HAMRSKA – NA MLATĚ. 
Po slavnostním uvítání vlaku vystoupí děti ZŠ Hamrska. O hudební doprovod se postará 
Country a bluegrass skupina Kapelníci. 
 

V neděli 9. června vyjedou z Návarova nadšenci na historických bicyklech i na 
modernějších strojích tradiční „Spanilou jízdu Cyklostezkou Járy Cimrmana aneb Na 
kole okolo Liptákova“. Spanilá jízda vystartuje v Návarově od penzionu Rusalka, 
navštíví návarovský zámek, pojede přes Zlatou Olešnici - Na Vrších, přes Bohdalovice 
a zastaví se až v Tanvaldu - Šumburku u kostela sv. Františka z Assisi. 
Zde bude jízda přivítána a náležitě oslavena. V programu vystoupí herci Divadla Járy 
Cimrmana, klaun Bilbo, divadlo Na Kolečku, zazpívají děti ZUŠ Tanvald a studenti 
Gymnázia Tanvald, celý sváteční den zpříjemní hudba O.V.J.DIXIE.  
Své historické bicykly představí spanilí jezdci ve VELKÉM DEFILÉ.  
Ve FOTOKOUTKU U KOSTELA se můžete vyfotit ve stylu minulého století. 
Na slavnosti jsou srdečně zváni příznivci historie, cyklistiky a poezie cimrmanovy 
doby, vítáni jsou návštěvníci v dobovém oděvu a také všichni, kdo mají rádi laskavý 
humor, recesi a dobrou náladu. 
 

 Sobota 8. 6. 2019 - Slavnost pod Majákem Járy Cimrmana – Areál U  
 Čápa, Příchovice  

V bohatém programu od 13.00 hodin si vyberou nejen děti, ale i dospělí: 
→ ve 12.00 hodin přijedou historické vozy – příležitost pro váš obdiv 
→ cesta pohádkovým Lesoparkem  
→ vystoupení herců Divadla Járy Cimrmana  
→ Město spí  
→ sládkova soutěž o ceny  
→ slavnostní výhoz na discgolfovém hřišti  
→ vystoupení dětí ZŠ a MŠ Kořenov 

Po celý den probíhá charitativní akce „Balónky s přáním do nebe“  



 6/2019       Harrachovský zpravodaj         15

ZE SPORTU

 V páteční podvečer 17. května se na hotelu Šedý Vlk v Harra-
chově sešli sportovci různých kategorií. Vyhlašoval se totiž 
harrachovský sportovec roku 2018. Město Harrachov ocenilo 
sportovce, kteří ho úspěšně reprezentovali za uplynulou zimní 
a letní sezonu. Akci připravuje a vyhlašuje sportovní komise 
ve spolupráci s městem Harrachov. Předtím, než byli vyhláše-
ni nejúspěšnější sportovci a předány ceny, se úvodního slova 
ujal předseda sportovní komise Stanislav Slavík.
Ve svém úvodním slově uvedl, že Harrachov je především 
středisko zimních sportů, proto se vyhlášení přesunulo na 
jaro. Dále dodal: „Jsme malá obec, ale máme mnoho skvělých 
výsledků.

Letos poprvé vyhlašujeme všechny sportovce, kteří reprezen-
tují Harrachov, nejen ty s trvalým pobytem v Harrachově.“ 
Poté předal slovo starostce města Evě Zbrojové. 
Starostka Eva Zbrojová přivítala přítomné a poděkovala všem 
úspěšným sportovcům za výborné výsledky a reprezentaci 
Harrachova. Zároveň doplnila výčet podpory sportovních 
a volnočasových aktivit. Informovala přítomné o chystaném 
projektu s městem Rokytnice nad Jizerou. Jedná se o společ-
ný nákup rolby na úpravu běžeckých stop pro příští sezonu. 
I v letošním roce město Harrachov vyčlenilo ze svého rozpočtu 
částku 500 000 Kč na podporu sportovních činností místních 
dětí. Každý rok se snaží o něco nového. Letos se podařilo 
vybudovat nové zázemí pro sportovce v areálu skokanských 
můstků, v prostorách „bílého domu“ se buduje zázemí pro 
klub Harranti. Vloni se vybudovala pumptracková dráha. 
V roce 2016 byly v areálu ZŠ instalovány outdoorové posilova-
cí stroje a workoutové hřiště na Kamlu. V roce 2014 proběhla 
výstavba multifunkčního hřiště u ZŠ, nákup sportovního 
vybavení obou našich škol. Podpora sportovních akcí je kaž-
doroční „samozřejmostí“. Je zřejmé, že podpora sportovních 
a volnočasových aktivit je jednou z priorit vedení města Harra-
chova. Za těch uplynulých 7 let se toho stihlo opravdu hodně 
a v tomto trendu by vedení města rádo pokračovalo i nadále. 
Celkem od roku 2012 se investovalo do sportu a volnoča-
sových aktivit v rámci příspěvků 3 368 731 Kč a výstavbou 
objektů a sportovišť to byla částka celkem 4 745 084 Kč.
Poté se již přistoupilo k samotnému vyhlášení a ocenění nej-
lepších sportovců.

V letošním roce se bohužel rozhodli dva velmi úspěšní repre-
zentanti Harrachova ukončit svou sportovní kariéru, a tak by-
chom jim také rádi poděkovali za jejich reprezentaci a popřáli 
jim mnoho úspěchů v osobním životě. Jsou jimi: Miroslav 
Dvořák a Lukáš Hlava (foto titulní strana).

Miroslav Dvořák
Začal trénovat u Dalibora Motejlka, mnohonásobný mistr 
republiky ve skoku i severské kombinaci, v roce 2003 byl 
poprvé na MSJ. Získal celkem 3 bronzové medaile, a to v roce 
2005 v Rovaniemi a v roce 2006 v Kranji hned 2x. Za jeho 
úspěšné kariéry nastoupil celkem na 143 startů ve Světovém 
poháru. Jeho nejlepší sezonou byl rok 2012–2013. Zúčastnil 
se třech olympijských her a sedmi mistrovství světa. 4x stál na 
stupních vítězů ve SP.

Lukáš Hlava
Také začínal u Dalibora Motejlka a začínal též jako kombiňák. 
Na Světový pohár se poprvé nominoval v roce 2003. Poté byl 
pravidelným účastníkem závodů Světového poháru ve sko-
cích na lyžích. Lukáš byl na třech olympijských hrách, šesti 
mistrovství světa ve skoku na lyžích a čtyř mistrovství světa 
v letech na lyžích. Nejlepší sezonou pro něj byl rok 2011. Jako 
skokan nastoupil na 180 startů ve Světovém poháru. Jeho 
osobní rekord je 217,5 metru. 

Sportovci roku 2018 se stali: 
Biatlon
Eva Puskarčíková, MČR – 3. místo  
Valerie Křížová, MČR – 1x 1. místo, 3x 2. místo; ČP – 2x 1. mís-
to, 1x 2. místo a 3x 3. místo  
Natálie Martínková, MČR – 1 a 2. místo 
Denisa Vašíčková, MČR – 1. místo 

Tenis
Adriena Michálková, v roce 2018 získala 57 vítězství, v kategorii 
ml. žákyň zvítězila v žebříčku Libereckého kraje  

Běh na lyžích
Nella Benešová, MČR – 2. místo, 3. místo a 2x 4. místo  

Nohejbal
Milan Kučera, mistr ČR ve trojicích

Alpské disciplíny
Tereza Kmochová, MČR – 1. místo a 3x 3 místo; ČP – 4. místo 
Klára Pospíšilová, MČR – 2. místo a 6. místo 
Viktorie Nela Lukášková, celková vítězka Leki cup 2019 ve své 
kategorii (9 vítězství z 13 závodů)  
Sebastian Weber, celkový vítěz Leki cup 2019 ve své kategorii 
(12x na stupních vítězů)

Klub Harranti Harrachov se stal celkovým vítězem Poháru 
Libereckého kraje a Středočeského kraje LEKI cup 2019. Mají ve 
svém držení putovní 90 let starý pohár. Vítězství bylo suverénní. 
Harranti získali 2 802 bodů, na druhém místě Ještěd 1 954.

Fotbal 
V kategorii žáci se v roce 2018 celkově umístili na 2. místě v po-
háru Libereckého kraje

Paragliding
Peter Kožíšek, MČR – 1. místo, celkově 9. místo; ČP – 16. místo 

Skok a severská kombinace
Jiří Konvalinka, MČR – 3x 1. místo, 1x 2. místo 
Tereza Koldovská, MČR – 1. místo a 2x 2. místo 
Hynek Dostalík, MČR – 2x 3. místo, 1x 5. místo, 1x 7. místo 
Barbora Štěpánková, MČR – 3x 2. místo a 1x 3. místo, celkově 
2. místo 
Jiří Masopust, MČR – 3. místo
Petr Šablatura, MČR – 2x 3. místo 
Radek Rýdl, MČR – 3. a 4. místo 
Lukáš Daněk, MČR – 2. místo 

L u c i e  S l a v í k o v á 

Sportovec roku 2018
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Kde měl stát hotel Sklář
V období okolo roku 1945 vyvíjeli harrachovští činovníci 
nebývalou aktivitu v lyžařských sjezdových, zejména však 
v klasických disciplínách. Závody měly název „O POHÁR 
HARRACHOVSKÝCH SKLÁREN“. Nejdříve to byly závody 
ve skoku prostém a závodu sdruženém a od roku 1948 
i závody štafet mužů i žen. Zejména závody štafet byly velmi 
populární. Harrachov dokázal postavit i čtyři štafety mužů 
a dvě štafety žen. I ostatní lyžařské oddíly bývaly silně zastou-
peny. Startovány byly většinou první den nového roku. Pro 
široké startovní pole byla vyhledávaná různá místa. Po dobu 
několika let bylo využíváno hřiště u bývalého kina. Byla však 
období, že i na tomto místě a nejbližším okolí nebylo dosta-
tek sněhu. Nezbývalo nic jiného než vyhledat jinou vhodnou 
lokalitu, z níž by bylo možné napojení na tratě pro běh, 
ponejvíce lesním porostem. Vhodným místem pro náhradní 
start štafet byla zvolena louka kiwika pod Mlynářovou vilou, 
dostatečně široká s možností napojení na tratě vedené sou-
sedním lesním porostem, pod a nad  Harrachovou cestou.
Bylo to až do doby, kdy jsem jako člen Janoudovy stavební 
komise MěNV a hlavní inženýr Lesního závodu dostal pozván-
ku z ONV Semily na „naši“ louku, kterou si „Crystalex n. p.“ 
vybral jako místo pro stavbu rekreačního střediska. Když 
probíhalo stavebně-povolovací řízení, napadlo mě, kde ale 
budeme startovat štafety? Trochu naivní myšlenka. Vzal jsem 
si slovo a asi dvacetičlenné komisi jsem podal návrh na jiné 
stavební místo. Jestli by vhodnějším stavebním místem byla 
plocha okraje lesního porostu vpravo od Mlynářovy vily. Aniž 
bych dostal odpověď, celá komise se odebrala na mnou ozna-
čené místo. Nebyla dlouhá diskuze, všem zástupcům různých 
organizací se lokalita velmi zamlouvala. I místopředseda 
ONV JUDr. Havlíček a předseda stavebního odboru ONV 
Stanislav Jirouš jednoznačně s místem pro stavbu souhlasili. 
Já ještě v ten den pro zápis z jednání jsem ve své kanceláři 
napsal souhlasné stanovisko k odlesnění půdního lesního 
fondu.
Netrvalo dlouho a ROH Crystalex zadal projekt Ing. arch. Karlu 
Schmiedovi. Podle jeho projektu byl stavbou pověřen okresní 
stavební podnik Semily. Po určité době bylo přistoupeno 
k jeho velmi zdařilé rekonstrukci i vnitřního vybavení. Byl 
zařazen mezi špičkově vybavené objekty, který Harracho-
vu umožnil využít jej k různým významným společenským 
záležitostem.
Neobyčejný význam měl a má v době pořádání mezinárod-
ních sportovních akcí, zejména „letů na lyžích“. Jeho služby 
patří k mezinárodně uznávaným. Tehdy při výběru staveb-
ního místa mě ani nenapadlo, že dospěje na tuto dnešní 
vysokou úroveň. Je chvályhodné, že jeho majestát v krátké 
době, v těsné blízkosti doplnil objekt „Svornost“. I v něm 
jsme uvítali zástupce „KOPu“ (Sdružení letů na lyžích) i ty, 
kteří nám „létali“ až přes 200 m.

 L u d v í k  Š a b l a t u r a

Vážená paní redaktorko,
pro Harrachovský zpravodaj potřebujete různé příspěvky. Vzpomněl jsem si na jednu příhodu týkající se hotelu Sklář. Bude-li se 
Vám tento text a obrázky hodit někdy k uveřejnění v Harrachovském zpravodaji v historickém okénku, použijte je. Aby obrázky 
nezabraly mnoho místa, mohou se zmenšit nebo je vypustit, nebo příspěvek nepoužít. Od této doby uplynulo mnoho let, nevím, 
jestli všechny údaje, které jsem zde uvedl, jsou správné. Nevím, kdy došlo k rekonstrukci. O tento údaj, který není podstatný, jsem 
písemně Sklář žádal, ale odpověď jsem nedostal. Vaší práci pro zpravodaj přeji hodně úspěchů. 

L u d v í k  Š a b l a t u r a
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LEŽ MÁ KRÁTKÉ (byť 8mi leté) NOHY 

PRAVDA URČENÁ SOUDY ČESKÉ REPUBLIKY 
 
 
Jedná se pouze o citace a závěry z rozsudků těchto soudů, bez komentářů a názorů. Oba pravomocné 
rozsudky jsou k dispozici přímo na MÚ Harrachov, Facebook stránkách Změna pro Harrachov a na 
www.vasharrachov.cz.  
 
Předběžný účet: město zbytečně zaplatilo navíc cca 6.800.000,- Kč!!!! Proč?  
 
LEŽ: Smlouva o poskytování právní pomoci byla sjednána nepoctivým jednáním Mgr. Vašíčka, zastupitelé 
nevěděli, jakou částku mělo město Harrachov platit 
 
PRAVDA: Krajský soud v Hradci Králové – ROZSUDEK JMÉNEM REPUBLIKY, ZE DNE 4.12.2018 
 
 „Smlouva o poskytování právní pomoci uzavřená mezi žalovaným a právním předchůdcem 
žalobkyně dne 3. 5. 2010 byla tedy uzavřena platně a byla řádně odsouhlasena příslušným 
orgánem žalovaného. Nikdo ze zastupitelů žalovaného nebyl k jejímu uzavření nucen, neuzavíral ji 
pod žádným nátlakem ani v omylu. Výše sjednané odměny a za jakých podmínek nastane její 
splatnost, byla zastupitelstvu známa.“ 
 
LEŽ: Odměna sjednaná mezi Mgr. Tomášem Vašíčkem a městem je nemravná, vysoká, převyšující obvyklé 
odměny 
 
PRAVDA: Krajský soud v Hradci Králové – ROZSUDEK JMÉNEM REPUBLIKY, ZE DNE 4.12.2018 
 
„…i odvolací soud má za to, že právní předchůdce žalobkyně jako advokát neuzavřel se žalovaným 
smlouvu o poskytování právní pomoci pro žalovaného zjevně nevýhodnou“…..“….právní zástupce 
žalovaného poskytl kvalitní právní službu…“ 
 
„Výše dohodnuté podílové odměny je i podle názoru odvolacího soudu zcela přiměřená hodnotě a 
složitosti věci.“ 
 
LEŽ: Jednalo se o právně jednoduchou věc, Mgr. Vašíček opsal a použil pouze argumenty JUDr. Ťintěry 
 
PRAVDA: Krajský soud v Hradci Králové – ROZSUDEK JMÉNEM REPUBLIKY, ZE DNE 4.12.2018 
 
„ V žádném případě nelze tvrdit, že to, co Mgr. Vašíček zpracoval, vycházelo již ze závěru dřívějšího 
právního zástupce žalovaného Dr. Ťintěry.“ 
 
LEŽ: Mgr. Tomáš Vašíček se nikterak nepodílel na konečném dobrém rozhodnutí pro město 
 
PRAVDA: Krajský soud v Hradci Králové – ROZSUDEK JMÉNEM REPUBLIKY, ZE DNE 4.12.2018 
 
„ Konečné rozhodnutí soudu prvního stupně se navíc opírá o shodný právní názor, který uváděl 
Mgr. Tomáš Vašíček ve svém dovolání.“ 
 
LEŽ: Smlouva o právní pomoci je neplatná, protože nebylo vypsáno výběrové řízení 
 
PRAVDA: Krajský soud v Hradci Králové – ROZSUDEK JMÉNEM REPUBLIKY, ZE DNE 4.12.2018 
 
 „I jak správně uvedl Okresní soud, jednalo se o zcela specifickou záležitost, žalovaný byl vázán 
zákonnou lhůtou k podání dovolání, zmeškání, které nelze prominout a proto nemohl dodržet lhůtu 
pro zadávací řízení stanovenou § 39 zák. č. 137/2006 Sb. 
 

Příspěvek nebyl, na žádost zasílatele příspěvku  
Mgr. Tomáše Vašíčka, žádným způsobem redakčně upravován.
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FOLKLOR – ZVYKY A PRANOSTIKY 

Svatý Medard se narodil kolem roku 459 v severní Fran-
cii v rodině zámožného šlechtice, zemřel roku 556. Proslul 
mimořádnou dobrotivostí, vždycky rozdal všechno, co měl. 
Ve svých 33 letech byl vysvěcen na kněze. Po bohabojném 
životě se už jako sedmdesátiletý stařec stal biskupem nejprve 
v Noyonu a po několika letech v Tournai, slavném sídle franc-
kých králů. Zavedl zde zajímavý obyčej, jakousi každoroční 
volbu miss. Nešlo ani tak o krásu (i když ta není zanedbatelná 
nikdy), útlý pas a míry přes prsa a boky tak jako dnes, ale 
o výběr dívky, která v uplynulém období – podle posouzení 
„odborné komise“ – projevila v tomto kraji nejvíce 
požadovaných ctností: byla nejpracovitější, nejhodnější 
k rodičům, nejlaskavější ke svým bližním atp. Vítězka 
byla veřejně korunována věncem bílých růží a dostala 
12 tolarů, což byl celoroční výtěžek „přídělu půdy“, 
který náležel k Medardovu úřadu. 

Nejpopulárnější pranostikou června a možná i celé-
ho roku je bezpochyby známá průpovídka o Medar-
dově kápi. Kde se vzalo? Souvisí nějak s osudem  
sv. Medarda? Vydejme se po jeho stopách!
Zatím nejstarším dokladem k historii Medardo-
vy kápě je zmínka v Životě Viléma z Rosenberka. 
Známý rožmberský kronikář Václav Březan 
tam k roku 1582 uvádí, že dne „8. junii, jinak 
den sv. Medarda, kterýž deštěm vládne, byl ten 
den jasný bez deště“. Ze zdůrazněného faktu, že 
ten den nepršelo, vyplývá, že naši předkové již 
koncem 16. století očekávali na Medarda spíše 
déšť. V Kalendáři historickém Daniela Adama 
z Veleslavína z roku 1590 pak ke dni 8. června 
čteme: „Léta Páně DLVI umřel S. Medardus 
biskup noviomenský a tornachský v Frankrei-
chu. Při smrti jeho se praví, že horký déšť pršel, 
a protož když toho dne prší, mnozí za to mají, 
že ostatek měsíce, pro časté přívaly deště, mok-
rý bude.“ S onou okřídlenou čtyřicítkou se tedy 
setkáváme již před čtyřmi stoletími. Tehdy však 
nebylo ještě ani stopy po rýmu, natož po kápi. 
První rýmovanou medardovskou pranostiku 
nacházíme až v Čelakovského Mudrosloví náro-
du slovanského ve příslovích z roku 1852 – čte-
me zde, že Medardova krápě – čtyřicet dní kape. 
Není zde sice ještě hledaná kápě, ale „krápě“. 
Ta souvisí se slovem krápat, krůpěj. Tedy volně 
řečeno: Když na Medarda krápe, čtyřicet dní kape. 
S naší známou kápí se setkáváme až v roce 1863 
v článku F. J. Studničky. Jde o drobnou obměnu 
verze zaznamenané F. L. Čelakovským, neboť 
kápě zde znamená opět krůpěj, kapku. Slo-

venská obdoba této průpovídky říká, že: Medardova kvapka, 
štyridsať dní kvapká. Za to, že v některých z nás slovo kápě vy-
volává představu mnišské kapuce, může zřejmě Cyril Bouda, 
který ilustroval výběr z Čelakovského Mudrosloví a nakreslil 
Medarda, jemuž kape z kapuce jako vodníkovi ze šosu.
Druhou rýmovanou průpovídku zaznamenal K. J. Erben 
v roce 1863: Medardův dýšť – čtyrycet dní plíšť. Plíšť je za-
staralé a nářeční označení plískanice, tedy deště za větrného 
a chladného počasí. 

Zajímavý je i původ oné „čtyřicítky“, která se vyskytuje 
v řadě pranostik a nejen k tomuto dni. 

Setkáváme se s ní i v dalších prů-
povídkách během roku (ať přímo 
nebo nepřímo v podobě 6 týdnů). 
Německý meteorolog a kulturní 
historik G. Hellmann se domníval, 
že neblahá „deštivá“ čtyřicítka je 
původu semitského. Bude to asi 
pravda, neboť např. známou bib-
lickou potopu vyvolal déšť trvající 
čtyřicet dní a čtyřicet nocí. Tvůrci 
našich pranostik, horliví čtenáři 
bible, převzali zřejmě tuto číslovku 
jako obraznou časovou míru pro 

označování jevů, trvajících delší dobu. 
Stejně tak jako číslo sedm (rovněž 

biblického původu) pro označení krátké-
ho časového úseku.

Mezi medardovskými pranostikami 
jsou však i takové, které se o dešti 
vůbec nezmiňují. 8. červen je z hle-
diska vývoje počasí kritický (critikus) 
a už v pranostikálním kalendáři z roku 
1617 Šimon Partlic konstatuje: Jaký 
čas bude na svatého Medarda, takový 
bude čtyřicet dní pořád. Později se 
objevila verze: Jaké počasí na Medarda 
bývá, šest neděl trvání mívá. Podle 
tohoto pořekadla rozhoduje 8. červen 
o tom, zda bude následovat delší deš-
tivé nebo suché období. Jasný den na 
Medarda tiší rolníkovo naříkání – říkali 
také naši předkové, a bude-li v tento 
den opravdu slunce na obloze, mohou 
z toho mít radost hlavně ti, kteří se už 
v polovině června chystají na dovole-

nou. 
 
Prameny:  J. Munzar – Medardova kápě

A.Bauerová – Tisíc jmen v kalendáři

Často-li se v červnu hrom ozývá, kalné léto potom přicházívá.
Jaká parna se v červnu dostaví, tak se i prosincové mraky postaví.
Svatá Tonička mívá často uplakaná očička.
Radši čerta než hřib před svatým Janem viděti, to se stele k hladu.

8. ČERVNA – MEDARDOVA KÁPĚ ČTYŘICET DNÍ KAPE

Stranu připravila Líba Novotná

ČERVEN
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V této rubrice jsou zveřejňováni ti jubilanti, kteří v letošním roce oslaví kulaté nebo půlkulaté výročí svého narození, a to po-
čínaje šedesátkou a více. U osob nad osmdesát let pak zveřejňujeme každý rok. Ti z vás, kteří si nepřejete být ve společenské 
rubrice zmíněni, sdělte, prosím, svůj požadavek Lence Skrbkové na telefonní číslo 775 124 746. 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

SOUTĚŽNÍ OTÁZKA PRO MĚSÍC  ČERVEN

MĚSÍC ČERVEN 2019

Všem jubilantům přejeme do 
dalších let mnoho radosti, pohody 
a především pevné zdraví.

V červnovém Harrachovském zpravodaji si můžete přečíst 
rozhovor s ředitelem domova důchodců ve Velkých Hamrech – 
s panem Čestmírem Skrbkem. Z tohoto rozhovoru se můžete 
dočíst, kolik let je nejstaršímu klientovi jejich domova. Otázka je 
tedy jasná. 

1. 88 let
2. 99 let
3. 95 let

Své odpovědi, včetně uvedení Vašeho jména, adresy, telefonního 
čísla, zasílejte do 20. června 2019 na adresu: Město Harrachov 

– Harrachovský zpravodaj, Harrachov 150, 512 46 Harrachov 
nebo mailem na zpravodaj@harrachov.cz. Z došlých správných 
odpovědí bude vylosován jeden soutěžící, který obdrží výhru v po-
době praktického bločku vybaveném psacími potřebami. Správná 
odpověď na soutěžní otázku v květnovém zpravodaji, která zněla: 
Která z harrachovských závodnic (SKP Harrachov) dosáhla nej-
lepšího umístění i v celkovém pořadí Českého poháru v biatlonu, 
kde skončila na druhém místě z 54 klasifikovaných závodnic 
a celkové prvenství jí uteklo o 0,20 bodů? Valerie Křížová. Pro 
měsíc květen zaslala správnou odpověď a byla vylosována paní 
Helena Slavíková z Harrachova. Gratulujeme!

POZVÁNKA Z KRNAPU

Harrachovský zpravodaj vydává město Harrachov, čp. 150, Harrachov, 512 46. Příspěvky či inzerci zasílejte na adresu redaktorky  
Lenky Skrbkové (zpravodaj@harrachov.cz, tel.:  775 124 746) nebo zanechávejte v podatelně městského úřadu. Nevyžádané příspěvky 
se nevracejí. UZÁVĚRKA ČERVENCOVÉHO ČÍSLA  JE 20. 6.  Evidenční číslo MK ČR E 15902. Sazba D. Hloušek, tisk SURA s.r.o.

Rozměry plošné inzerce HZ
1/1 - celá strana - 190 x 270 mm (š x v) 1000 Kč 
1/2 - půl strany na výšku - 95 x 270 mm (š x v) 600 Kč 
1/2 - půl strany na šířku - 190 x 135 mm (š x v) 600 Kč 
1/4 - čtvrt strany na výšku - 95 x 135 mm (š x v) 400 Kč
1/4 - čtvrt strany na šířku - 190 x 65 mm (š x v) 400 Kč
1/8 - osmina strany na výšku - 95 x 65 mm (š x v) 200 Kč

POZVÁNKY

Sušková Květoslava 88
Machová Ivanka 75
Prouza Radko 65
Zbroj Karel 65
Prouzová Zuzana 60

Daruji 2x set top box DVB-T za cigarety.  
Více informací na tel. č. 737 538 514.

ŘÁDKOVÁ INZERCE



MŠ v ZOO
Foto: archiv MŠ

Sportovec roku 2018
Foto: L. SlavíkováAd
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